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Intenzív volt a 2022. év, sok új kezdeményezés, felpörgő programok jellemezték 

a MÚOSZ munkáját. A lendület folyatódott, de sok új probléma is jelentkezett 

az év második felében, az idei év elején.   

Szakmai munka 2022. év legnagyobb teljesítménye, hogy beindultak, majd 

stabilizálódtak a szakmai programok. Ez azt jelenti, hogy a korábban elkezdett 

Szerda esték a MÚOSZ-ban programsorozat állandósult, egyre inkább nem 

központi kezdeményezésre, hanem szakosztályi szervezésben. Emellett kedden, 

csütörtökön is voltak, vannak programok, vagyis a hét három napján újra élet 

költözött a Sajtóházba.(Péntek délután, és szombaton viszont az 

újságíróiskolások és fotóriporteri képzés hallgatói vették át a terepet.) A szerdai 

programokról általában kép- és hangfelvétel készül, s a MÚOSZ youtube 

csatornájára feltesszük. Némelyik kifejezetten nagy látogatottságot ért el. Így 

például a Surányi-Bokros párossal folytatott beszélgetés most 39 ezer 

látogatónál tart, a Világpolitikai kilátások címűt majdnem 8 ezren nézték meg, 

az újságíró etikáról tartott sajtófórumot közel 6 ezren, de Beer Miklósra is 

1700-an kíváncsiak voltak – hogy csak néhányat emeljek ki a legnépszerűbb 

programokból.   

Két konferenciát szerveztünk 2022-ben: egyiket nyár elején arról, hogyan hat a 

hírhamisítás (fakenews) terjedése az üzleti életre. A másikat december elején 

arról, mit tehetnek az újságírók a fakenews ellen. Előbbi a vállalati 

támogatásokhoz (7 millió Ft) vállalt tartalom része volt, utóbbi a holland 

külügyminisztériumtól kapott támogatáshoz (10 ezer euró) összeállított 

programhoz tartozott. Mindkét támogatás a MÚOSZ fakenews elleni küzdelmét 

szolgálta, az ehhez meghirdetett előadások anyagi fedezetét jelentették. Az 

idén is nyertünk némi pénzt a holland külügyminisztériumtól, melyet 

kéthónapos hírfigyelésre fordítunk, melyben bemutatjuk, ugyanazt a hírt 

miként kezelik a különböző – kormány(közeli) és független – médiában. A 

tapasztalatokról június végén egy szakmai konferencián beszámolunk. Tavaly 

megtartottuk az 1. MÚOSZ-könyvnapot, azon kollégáink számára, akiknek az 

adott, vagy megelőző évben könyve jelent meg, és szívesen bemutatták a 

Sajtóházban is. 15 tagunk élt e lehetőséggel. Immár hagyományt teremtve, az 



idén is megrendezzük, az ünnepélyes könyvhét előtti délutánra időzítve.  

Elindult a MÚOSZ Szalon, havonta egyszer lazább beszélgetésre hívunk olyan 

embereket, akik valamiért érdekesek lehetnek, hacsak szűk körben is. A 

beszélgetőpartnerek között szerepelt operaénekes, karikaturista, költő-énekes, 

és egy Kanadában élő újságíró, aki itthon már több sikerkönyvet jelentetett 

meg.   

Szakmai díjak 2022-ben is átadtuk a filmkritikusok díjait – és azóta elkezdtük 

levetíteni a díjazott alkotásokat –, a sajtónapi ünnepségen átadtuk a MÚOSZ és 

szakosztályai rangos szakmai díjait – többek között az Aranytoll Életműdíjat, a 

Magyar Sajtódíjat. A múlt év a sajtófotósok nagy szakmai ünnepe volt, hiszen a 

szokásos egy sajtófotó kiállítás mellett – melyen a szakma fontos díjait osztják 

ki minden évben –, tavaly 40 év sajtófotói címmel országjáró kiállítást 

szervezett a MÚOSZ fotóriporterek szakosztálya. A fotósok Aranykamera díjat 

alapítottak, amelyet a sajtófotó pályázat díjkiosztásán tavaly adtak át először.  

Szakmai kiállások 2022-ben 11 állásfoglalásunk jelent meg, melyekben többek 

között a médiaszabadságot megsértő kormányzati magatartást, a közszolgálati 

tájékoztatás torzításait, az újságírók titkos megfigyeléseit tettük szóvá. Készült 

egy kutatás-elemzés arról, miként torzítja a közvéleményt fontos témákban a 

kormányzati propagandagépezet. 

Képzés Büszkék vagyunk rá, hogy a tradicionális fotóriporter képzés 2022-ben is 

folytatódott, megújítva, az igényekhez igazodva egymásra épülő 

modulrendszerben. Az év elején több éves kihagyás után elindult az 

újságíróképzés, s a sikereken felbuzdulva, ősszel egy második kurzus is. Azóta 

már folyik a harmadik kb. négyhónapos tanfolyam. A két alapképzés mellett – 

online és rádiós, tv-s újságírás – ősszel egy kisebb csoport külpolitikai témában 

szerveződött, a most folyó kurzuson pedig a magazin újságírás bizonyult vonzó 

választási lehetőségnek. Tervezzük, hogy ősszel valamilyen módon a 

mesterséges intelligencia is bekerül a választási lehetőségek közé, s egyúttal az 

eddigi visszajelzések alapján kissé átalakítjuk a két alap oktatási csomagot is. 

Nyár elején tartottunk egy képnapos képzést helyi lapoknak is, melyen a 

MÚOSZ-tagok térítésmentesen vehettek részt. Itt célszerű megjegyezni, hogy a 

kormány idén január 1-től szigorúbban szabályozza a felnőttképzést is. 

Ügyelnünk kell arra, hogy olyan címmel nem indíthatunk tanfolyamot, ami az 

állami oktatás keretében is szerepel. (Így ha azt látjátok, hogy tanfolyamaink 

címei kissé nyakatekertek lesznek, akkor az ennek a szabályozásnak a 

következménye.) Az iskola működtetéséhez két új laptopot vettünk, 3 zoom-



kapcsolatra fizetünk elő, és szükséges lesz a jövőben további technikai 

fejlesztés is.    

Személyi változások A Bálint György Újságíró Akadémia újra indítója, Simkó 

János a tavaszi kurzus végén leköszön. Kiemelkedő munkát végzett, ám ez 

nagyon sok erőt, energiát igényelt. Elfáradt – mondta János, amit – bár szívesen 

marasztaltuk volna –, el kellett fogadnunk. László József veszi át a stafétabotot, 

s mivel ő az elmúlt másfél évben aktívan bekapcsolódott az oktatói munkába, 

ismeri az iskola működési mechanizmusát, joggal bízhatunk abban, hogy e 

váltás zökkenőmentesen megvalósul, s az őszi tanfolyamokra – melyek ezután 

állnak össze – ismét lesz megfelelő érdeklődés. Távozott a MÚOSZ korábbi 

irodavezetője, Orbán Laura – neki is köszönjük az eddig áldozatos munkát –, s 

jött helyette Rajosné Bujnyik Éva, aki korábban dolgozott a Magyar Hírlapnál, 

majd a Népszava ügyvezetőjeként is. Közgazdász egyetemi diplomával 

rendelkezik, ismeri a számvitelt, könyvvitelt, nagymunkabírású kiváló 

szakember. Azonnali felmondással távozott Rózsa Péter, a honlap, és a MÚOSZ 

online megjelenéseinek szerkesztője. Távozásának oka: nézetkülönbség alakult 

ki közte és a MÚOSZ elnöke között. Munkáját ideiglenesen Kálmán István vette 

át. Terveink között egy meghívásos pályázat szerepel, melyben részletekre 

lebontva vázoljuk, mit várunk online megjelenéseink szerkesztőjétől, írójától. 

Mindenekelőtt a Wordpress program alapos ismeretét, s a MÚOSZ egyre 

szaporodó programjainak online menedzselését – írását, szerkesztését -, 

valamint szoros kapcsolattartást a szakosztályi vezetőkkel.  

Taglétszám Az előző évi növekedés után 2022-ben 40-50 fővel csökkent a 

létszám, most kicsivel 2500 fő fölött vagyunk. (A 2021- évi tisztújító 

küldöttgyűlés előkészítésében 2520 fő szavazhatott.)  A befizetéseink mégis a 

tervezett szint fölött alakultak, az összetétel némi változásának köszönhetően. 

A múlt év nagy küzdelme volt, hogy a tagnyilvántartó programot rendbe 

tegyük, így valószínűleg hosszú idő után 2023 lesz az első olyan év, amikor az 

adatbázisunk naprakész, biztonsággal kereshető. Ehhez újra oktatást 

tartottunk, és új fejlesztéseket is rendeltünk a meglévő programhoz. A belépési, 

maradási kedvet szeretnénk ösztönözni új kezdeményezésünkkel, a „MÚOSZ-

útlevéllel”, melyben arra kérjük kollégáinkat, számoljanak be, utazásaik során 

hol fogadták el a MÚOSZ-igazolványt, milyen hasznuk származott ebből.  

Egészségprogram Harmadik éve van hivatalban a MÚOSZ új vezetősége, 

harmadszor is sikerült megszerveznünk, hogy az állami egészségprogramban 

működő szűrőbusz kollégáink rendelkezésére álljon. Ez a többtízezer forintba 



kerülő szűréssorozat különösen az idősebb tagjaink számára lehet vonzó. Egy 

ilyen alkalommal többszörösen megtérül a befizetett éves tagdíj. Egyeztetünk a 

Doktor24-gyel, hogy szolgáltatásaikból árkedvezményt nyújtsanak a MÚOSZ 

tagjainak. Felvettük a kapcsolatot a Patakpart Egyesülettel, hogy tagjaink újra 

pihenhessenek, horgászhassanak, vagy csak egy napos kirándulásra 

elmehessenek Gödöllőre. A lehetőséget már meghirdettük.  

Pályázatok Eddig általában nem jártunk sikerrel. Tavaly két EU-s pályázaton 

vettünk részt, több ország bevonásával. Egyikben fővállalkozók lettünk volna, 

másikban egy olasz cégnél alvállalkozó. Egyik pályázat sem nyert. Azóta  

elbukott egy V4 pályázatunk is. Most 4 EU-érvényes pályázatunk van, ebből 

egyben mi lennénk a konzorciumvezetők, a többiben bedolgozók lennénk. 

Mindegyiknél nyár végén várható eredményhirdetés. Van egy magyar pályázat, 

kisebb összeggel, amelynél ugyancsak nyáron lesz eredmény.  Tavaly is, idén is 

nyertünk a holland külügyminisztérium pályázatán, tavaly 10 ezer eurót, idén 

15 ezer eurót. Előbbi a fakenews tematikához kapcsolódott, az idei kéthónapos 

hírfigyelésre szól, és majd egy értékelő konferencia is része lesz.   

Irodakiadás Az éttermen kívül minden szóba jöhető iroda ki van adva. Van 

mozgás, mert a megemelkedett energiaárak miatt növelt költségeket nem 

mindegyik bérlőnk tudja vállalni. Június elején távozik a 90 négyzetméteres 

iroda bérlője, ám a helyére érkezik pár hetes kihagyással a Magyar Narancs 

szerkesztősége. Az jó, hogy a Sajtóházban végre a sajtóból is érkezik bérlőnk, 

hozzájárulva a MÚOSZ élettel való megtöltéséhez. Náluk viszont az őszre 

tervezett díjemelést nem tudjuk érvényesíteni. Az étterem kiadására kicsi az 

esély, az utcában nehéz nyereséggel működtetni egy ilyen egységet (hacsak 

nincs valakinek egy briliáns ötlete), a helyiség leromlott állagú, némi feljavításra 

szükség lehet. Egy ingatlanközvetítőt is bevontunk a kiadásba, aki inkább a 

többcélú hasznosítási lehetőséget hangsúlyozza. Minden ötletet szívesen 

veszünk, hogy innen is legyen némi bevételünk. Az idei félévben szerencsénk 

volt, mert gyakran fogatnak filmesek az utcában, akik időnként bérbe vették, 

nagyon jó áron. (100 ezer FT/nap). Sajnos, ők most befejezték a forgatást.  

Egyebek Kollégáinkat születésnapjukon egy automatizált emailben köszöntjük. 

E gesztust sokan értékelték. Egy fejlesztésnek köszönhetően a honlapon 

ellenőrizhető a tagsági díj befizetésének állapota. Minden hónap 1. keddjén van 

a Kávézzon az elnökkel program, ahol lehetőség van új ötletek felvetésére, vagy 

csak egy kis beszélgetésre. Tömegek nincsenek, de mindig akad egy-két kolléga, 



aki erre a délutánra bejön a Sajtóházba. Idén februárban elindult a Bridzsklub, 

kb. két tucat tagunk részvételével. A kezdők ingyenes oktatást kaptak.   

Költségvetés Mind a bevétel, mint a kiadás nagyobb lett a tervezettnél 2022-

ben, kb. 5-5 százalékkal.  

A bevételeknél az irodakiadásból jött be jóval több pénz a tervezettnél,  

köszönhetően az előre nem kalkulálható adhoc bérléseknek, s hogy a tv-s 

bérlők az előre kalkuláltnál több napra vettek bérbe termeket. Ezen kívül 

októberre előre hoztuk az idei bérleti díjemelést, a megugró energiaárakra 

hivatkozva. Nagyobb lett a bevétel a sajtófotó rendezvényeknél, mivel tavaly a 

szokásos egy helyett kettő kiállítás volt, s ehhez több támogatót sikerült 

szerezni. A többletbevételek jó része kellett a többletkiadásra is, de így is 

pozitív eredménnyel zárt e 2 rendezvény. Mind az újságíró iskolánál, mind a 

fotóriporterek képzésénél jelentős plusz van. Előbbinél azért, mert a tavaszi 

kurzus után sikerült beindítani egy őszit is. Ezzel együtt a költségek is nőttek, de 

a képzés nyereséges maradt. Jelentős többletbevételünk van az egyéb 

kategóriában. Ez abból származik, hogy 7 millió forintot kalkuláltunk vállalati 

támogatásból, de azzal nem számolhattunk, hogy szeptemberben kapunk 10 

ezer eurós támogatást a holland külügyminisztériumtól. Ezek a 

többletbevételek ellensúlyozták azt, hogy viszont a befektetéseinkből – bár 

terveztük – nem lehetett hozamot kivenni, mivel veszteségesek voltak.  

A kiadásoknál a Vörösmarty utcai ingatlannál van kb. 7 milliós eltérés az 

eredeti tervhez képet. Ebből több mint 5 millió forintos többletkiadás a 

megnövekedett gázszámlából adódik, egymillió a magasabb áramdíjból, s 

majdnem másfél millió forinttal többet költöttünk portaszolgálatra is. Ez utóbbi 

abból is adódik, hogy az iskola részben szombaton működik. Ezt a költséget is 

figyelembe véve, az iskolák nyereségesek maradtak.  

Összességében a MÚOSZ működése nyereséges volt. Mivel azonban a mintegy 

15 milliós amortizációt is figyelembe kell venni, a végső mérleg negatív lett.  

 

Budapest, 2023. május 10.  

 

Kocsi Ilona elnök 

 



 

  


